النشرة اليومية للاتحاد **UAC DAILY MONITOR**

09 شباط (فبراير) 2024 نشرة يومية الكترونية تصدر عن اتحاد الغرف العربية



خالد حنفي يتسلُّم "وثيقة التويّز الدولية للشخصيات الأكثر تأثيرا في وجال الوسؤولية الوجتوعية 2023 – الفئة الشرفية" ويبحث تعزيز العلاقات العربية – الصينية ويلتقى سفير وصر في وقر اتحاد الغرف العربية

استقبل أمين عام اتحاد الغرف العربية، الدكتور خالد حنفي، في مقر أتّحاد الغرف العربية "مبّنى عدنان القصّار للاقتصاد العّربي سفير مصر الجديد في لبنان، علاء موسى، حيث اطلع على سير عمل جهاز الأمانَّة العامة للاتحاد وما يقوم به منذ تَأسيسه على صعيد دقيق التكامل الاقتصادي العربي في إطار صيغة شاملة وفاعلة ومتطورة، بحيث يستطيع أن يتعامل ويتعاون مع التكتلات الاقتصادية الأخرى على أسس متكافئة تضمن مصالح كافة الأطراف وتساهم في تحقيق الازدهار العالمي.

ورحب الدكتور خالد حنفي في مستهل اللقاء بسعادة السفير موسى، مبينا الدور الهام والبارز الذي يلعبه اتحاد الغرف العربية على كافة الأصعدة "ولا سيما بالنسبة لمتابعة تنفيذ نتائج وقرارات القمم الاقتصادية بالتعاون مع جامعة الدول العربية وسائر الدول العربية"، لافتا إلى أن "تنفيذ قرارات القمم الاقتصادية من شأنه تجميع الموارد والتروات العربية وتكاملها والذي من شأنه أن يؤدي المحصلة النهائية إلى إقامة الشراكة والسوق العربية الواحدة التى يتطلع إليها العالم العربي"

وتطّرتق إلى الدور المحوري الذي تقوم به جمهورية مصر العربية في العديد من الملفات السّياسية والاقتصادية المحورية"، معتبرا أنّ مصر دولة مؤثرة وفاعلة في العالم العربي، ولديها إنفتاح كبير على معظم الدولُ العربية، وكَذلك على سأنرُّ دولُ العالم، وبالتالُّي كن إن يكون لمصر دور محوري وارتكازي على صعيد تنمية أنشطة القيمة المضافة من المنطقة العربية مرورا بإفريقيا ووصولا إلى دول أميركا الجنوبية".

من جانبه، نوّه السفير علاء موسى بالدور الذي يلعبه اتحاد الغرف العربية، منوها بالجهود الكبيرة التي يقوم بها معالى الدكتور خالد

حِنفى على رأس جهاز الأمانة العامة للاتحاد "حيث يشهد لمعاليه أنّه استطاع أن يحدث نقل نوعية داخل عمل جهاز الأمانة العامّة للاتحاد، من خلال الانفتاح والتعاون مع سائر دول العالم من أجل تعظيم العلاقات الاقتصادية العربية مع الدول الأجنبية، فزار بلدان كِثيرة من الصين إلى الدول الأوروبية ووصولا إلى البرازيل، من أجل الدفع قدماً بالعلاقات الاقتصادية مع هذه البلدان، مما انعكس البحاب على المستوى التجاري والاقتصادي والاستثماري".

Union of Arab Chambers

وثيقة التميز الدولية

إلى ذلك، تسلمّ أمين عام الاتحاد خالد حنفي، "وثيقة التميز الدولية لُشخصيات الْأَكْثَرُ تَأْثَيْرا في مجال المسؤولية المجتمعية لعام 2023 الفئة الفخرية"، والمقدمة من الشبكة الإقليمية للمسؤولية الاجتماعية، وذلك من قبل وفد الشبكة الإقليمية للمسؤوّليّة الاجتماعية"، الذي زار مقر اتحاد الغرف العربية في بيروت، وضمّ كل من السيدة مي مُخْزومي المبعوث الدولي الخاص للدبلوماسية الإنسانية بالشبكة الإقليمية للمسؤولية الاجتماعية، وسعادة الدكتور عبد الحليم زيدان السفير الأممى للشركية المجتمعية بالشبكة الإقليمية للمسؤولية الاجتماعية. وشكر أمين عام الاتحاد وفد الشبكة الإقليمية للمسؤولية الاجتماعية، على منجه هذه الجائزة المرموقة، معربا عن امتنانه وتقديره لـ "الشبكة الإقليمية للمسؤولية الاجتماعية"، لمنحه لقب "الشخصية العربية الأكثر تأثيرا في مجال المسؤولية المجتمعية لعام 2024"، معتبرا أنّ "الشبكة الإقليمية للمسؤولية الاجتماعية"، تعدّ من المؤسسات الهامة والبارزة في العالم العربي العاملة على رفع مستوى الوعي حول المسؤولية المجتمعية للشركات والمؤسسات، والعمل على تعزيزها في





ونوه الدكتور خالد حنفي إلي أنّ "منحه ومنح اتحاد الغِرف العربية لهذه الجائزة المرموقة، يمثل مدعاة فخر إذ لطالما أولى الاتحاد اهتماما بارزا واستثنائيا بموضوع المسؤولية المجتمعية، بما يساهم في صالح تنمية مجتمعاتنا ومؤسساتنا العربية".

ولفت د. خالد حنفي إلى أنه "منذ اختياري أمينا عاما لاتحاد الغرف العربية، عملت على دعم مبادرة المسؤولية الاجتماعية المستدامة، حيث أنّ الاتحاد دائماً ما يدعو ويحث الغرف المحلية وشركات العالم العربي على تبني المبادرات وتطوير روح المسؤولية الاجتماعية المستدامة وفقا لأهداف الأمم المتحدة للتنمية المستدامة وتحفيز الشركات من خلال إطلاق جائزة الشركات الاكثر مسؤولية

"اتحاد الغرف العربية" و "الشبكة الإقليمية للمسؤولية الاجتماعية"،

مِن جِهتها تحدّثت السيدة مي مخزومي باسم الوفد، فقالت: أتشرّف بأن أكون معكم اليوم ممثلة لمجلس إدارة الشبكة الإقليمية للمسؤولية الأجتماعية للإشراف على مراسم تسليم "وثيقة التميّز الدولية للشخصيات الأكثر تأثيرا في مجال المسؤولية المجتمعية لعام 2023 – الفئة الفخرية" والمقدمة من الشبكة الإقليمية للمسؤولية

وتابعت: "لقد جاء اختيار معالي البروفيسور خالد حنفي المين العام لاتحاد الغرف العربية لهذا التكريم الشرفي والمهني، هو تتيجة لجهود معاليه المعززة للممارسات المسؤولة والممتدة منذ سنوات عديدة. فمعاليه ساهم في نشر وتعزيز ممارسات المسؤولية المجتمعية من خلال مواقعه المختلفة، والتي منها اتحاد الغرف العربية، وقد توّج ذلك من خلال إشرافه على تنظيم مؤتمر عربي حول دور المسؤولية المجتمعية للقطاع الخاص العربي. كما تعمل معاليه بدعم العديد من مبادرات ومشروعات مجتمعية ونوعية لتعزيز الممارسات المسؤولة والتنمية المستدامة قدمتها الشبكة الإقليمية

فخريا بمنة خبراء المسؤولية المجتمعية التابعة للشبكة الإقليمية للمسوُّولية الاجتماعية، وقدّم من خلال هذه المواقع الشرفيّة العديد من صور العطاء العلمي والمعرفي المسؤول والمؤثّر".

أن يكون هذا التكريم طريقا لاستدامة هذا العطاء المجتمعي والمهني

الشركات والمؤسسات، والقطاعات الحكومية والاهلية والخاصة.

اجتماعية في العالم العربي في مختلف القطاعات وبالتعاون مع الشهادات المعتمدة دولياً". وقال: "إننا نعبّر عن اعتزازنا وفخرنا بالتعاون الوثيق القائم بين

والذي يهدف في المقام الأول إلى خدمة شعوبنا العربية". وأكّد الأمين العام خالد حنفي "أننا نتطلع دائما إلى المزيد من التعاون والتنسيق الفعّال في المرحلة القادمة، من أجل تحقيق أهدافنا السامية على صعيد التنمية المجتمعية".

الاجتماعية.

للمسؤولية المجتمعية والاتحاد الدولي للمسؤولية المجتمعية". ونوّهت إلى أنّ "معاليه سفيرا دوليا للمسؤولية المجتمعية، وعضوا وختمت بالقول: "نبارك لمعاليه هذا التقليد المهني الشرفي، متطلعين

قاسم طفيلي كذلك استقبل الأمين العام الدكتور خالد حنفي، في مقر الاتحاد، كذلك استقبل الأمين العام الدكتور خالد حنفي، في مقر الاتحاد، رئيس الجمعية العربية الصينية للتعاون والتنمية قاسم طفيلي على

راس وفد من الجمعية. وقد جرى خلال اللقاء بحث آليات التعاون بين الاتحاد والجمعية، وسبل تعزيز وتقوية العلاقات العربية –

ورحب الدكتور خالد حنفي بالوفد، منوها بجهود الجمعية على صُعيد فتح أفاق التعاون الاقتصادي العربي - الصيني، لافتا إلى أنّ "الصين والبلدان العربيةِ مهمّاتُ لبعضّهما البعضّ، وبالتِّالـ يُجب علينا كَبلدان عربية أن نستغل الفرص المتاحة من أجل رفع مستوى التعاون العربية - الصيني إلى أفاق أوسع وأشمل، خصوصاً وأنّ ما يحصل في الصين اليوم بمثابة تطوّر وتطوير ضخم وهائل في كافة المقاطعات الصينية وليس مقاطعات أو مناطق محدودة مثل العاصمة بكين أو "غوانزو "شينزن".. إلَّخ، وبالتالي نحن كبلدان عربية يمكننا أن نستَّفيد من هذا التحوّل عبر الدخول مع الصين في شراكة استراتيجية، حيث انتقلت الصين من مرحلة التنمية الاقتصادية المحلية إلى مرحلة التوسع الاقتصادي الخارجي عبر المشاريع الضخمة التي تنفّذها في إطَّار مبادرة "الحزام وطَّريق الحرير "، والتي تدخل فِّ فرَّص كبيرة في موضوع سلاسل القيمة التي تعتبَّر حاجة أكَّثر من ضرورية في ظِّل هذا ألعالم المتغيّرُ

وشدد على أنّ المواكبة التطور الحاصل في الصين، ولنكون كبلدان عربية شركاء حقيقيين للصين لا بدّ منّ أولا وضع خارطة استرشادية، تقودنا نحو وضع رؤية ومن ثم وضع آلية قابلة للتطبيق، وفي هذا المجال نحتاج إلى انفتاح أكبر من الجانب الصيني على الأسواق العربية، خصوصا وأن الصين تحتاج في مكان ما إلى إعادة تدوير ترواتها المجمدة لدى الولايات المتحدة الأميركية والتي تعتبر هائلة، وذلك من خلال المشاركة في مشاريع إعادة الإعمارِ في مناطق النزاعات والحروب".

من جانبه أكَّد قُأسم طفيلي، على "الدور الكبير الذي يمكن أن يلعبه القطاع الخاص على صعيد تعظيم العلاقات الاقتصادية العربية – الصينية "، لافتا إلى "وجود إمكانيات كبيرة وضخمة من أجل فتح المجال أمام لقطاع الخاص من كلا الجانبين، خصوصا وانّ الحزب الحاكم في الصّين يشجّع القطاع الخاص الصينى على إقامة شراكات مع نظرائه في الخارج ولا سيما القطاع الخاص العربي. وبالتالي أمام هذا الواقع لا بدّ من استغلال الفرص المتاحة

والتي هي كبيرة وضخمة". ودعا إلى "وجوب وجود مشاركات واسعة من جانب اتحاد الغرف العربية وجامعة الدول العربية في المؤتمرات والمعارض التي تنظمها الصين، ولا سيّما معرض ŠECOND SUPPLY CHAIN FORUM، المقرر عقده في الفترة ما بين 10-4 تشرين الثاني المقبل. وكشف عنّ سعي الجمعية إلى ٱلطّلاق "مكتب للمعارض العربية في الصين"، ما يفتح المجال أمام الشركات العربية من زيادة حضورها في الصين وإقامة شراكات واستثمارات في مختلف انحاء الصين وفي كافة القطاعات الحيوية والاستراتيجية.

وختم بالقول: ينبغي توقيع اتفاقيات وفتح جامعات عربية – صينية، ع اعتبار أنّ التبادل الثقافي يمثل بوآبة لرفع مستوى التعاون بين الجانبين وفي شتى المجالات والقطاعات".

المصدر (اتحاد الغرف العربية)



Khaled Hanafi Receives the "International Document of Excellence for the Most Influential Personalities in the Field of Social Responsibility 2023 - Honorary Category", discusses strengthening Arab-Chinese relations, and meets the Ambassador of Egypt at the headquarters of the Union of Arab Chambers

The Secretary-General of the Union of Arab Chambers, Dr. Khaled Hanafi, received at the headquarters of the Union of Arab Chambers "Adnan Kassar Edifice for Arab Economy", Egypt's new ambassador to Lebanon, Alaa Moussa, where he was briefed on the progress of the work of the General Secretariat of the Union and what it has been doing since its establishment in terms of achieving Arab economic integration within the framework of a comprehensive, effective and advanced formula so that it can deal and cooperate with other economic blocs on equal bases that guarantee the interests of all parties and contribute to achieving global prosperity.

At the beginning of the meeting, Dr. Khaled Hanafi welcomed His Excellency Ambassador Moussa, indicating the important and prominent role played by the Union of Arab Chambers at all levels", especially with regard to following up the implementation of the results and decisions of the economic summits in cooperation with the League of Arab States and other Arab countries." Pointing out that "the implementation of the decisions of the economic summits would collect and integrate Arab resources and wealth, which would lead in the final result to the establishment of partnership and the single Arab market that the Arab world aspires to."

He touched on the pivotal role played by the Arab Republic of Egypt "in many pivotal political and economic files," considering that "Egypt is an influential and effective country in the Arab world, and has great openness to most Arab countries, as well as to the rest of the world. Therefore Egypt can have a pivotal role in the development of value-added activities from the Arab region through Africa to South American countries."

For his part, Ambassador Alaa Moussa praised the role played by the Union of Arab Chambers, noting the great efforts made by His Excellency Dr. Khaled Hanafi at the head of the General Secretariat of the Union, "where His Excellency testifies that he was able to make a qualitative transfer within the work of the General Secretariat of the Union. Through openness and cooperation with the rest of the world in order to maximize Arab economic relations with foreign countries, so he visited many countries from China to European countries to Brazil, in order to push forward economic relations with these countries, which reflected positively on the trade, economic and investment levels."

International Document of Excellence

In addition, the Secretary-General of the Union, Khaled Hanafi, received the "International Document of Excellence for the Most Influential Personalities in the Field of Social Responsibility for the Year 2023 - Honorary Category", presented by the Regional Network for Social Responsibility, by the delegation of the Regional Network for Social Responsibility, which visited the headquarters of the Union of Arab Chambers in Beirut. The delegation included Mrs. May Makhzoumi, the International Special Envoy for Humanitarian Diplomacy at the Regional Network. His Excellency Dr. Abdel Halim Zeidan, UN Ambassador of the Community Company in the Regional Network for Social Responsibility. The Secretary General of the Union thanked the delegation of the Regional Network for Social Responsibility for granting him this prestigious award, expressing his gratitude and appreciation to the "Regional Network for Social Responsibility", for granting him the title of "The Most Influential Arab Personality in the Field of Social Responsibility for the Year 2024". Considering that the "Regional Network for Social Responsibility" is one of the important and prominent institutions in the Arab world working to raise awareness about corporate and institutional social responsibility, and work to promote it in companies and institutions, and the governmental, civil, and private sectors. Dr. Khaled Hanafi noted, "Awarding him and the Union of Arab Chambers this prestigious award is a cause for pride, as the Union has always paid outstanding and exceptional attention to the issue of social responsibility, in a way that contributes to the development of our Arab societies



and institutions."

Dr. Khaled Hanafi pointed out "since my selection as Secretary-General of the Union of Arab Chambers, I have worked to support the sustainable social responsibility initiative, as the Union always calls and urges local chambers and companies in the Arab world to adopt initiatives and develop the spirit of sustainable social responsibility. In accordance with the United Nations Sustainable Development Goals and motivate companies by launching the award for the most socially responsible companies in the Arab world in various sectors and in cooperation with internationally accredited certificates."

He said: "We express our pride in the close cooperation that exists between the Union of Arab Chambers and the Regional Network for Social Responsibility, which aims primarily to serve our Arab peoples." Secretary-General Khaled Hanafi stressed, "We always look forward to more cooperation and effective coordination in the next phase, in order to achieve our lofty goals in terms of community development."

For her part, Mrs. Mai Makhzoumi spoke on behalf of the delegation, saying: I am honored to be with you today representing the Board of Directors of the Regional Network for Social Responsibility to supervise the handover ceremony of the "International Document of Excellence for the Most Influential Personalities in the Field of Social Responsibility for the year 2023 - Honorary Category" presented by the Regional Network for Social Responsibility.

She continued: "The selection of His Excellency Professor Khaled Hanafi, Secretary General of the Union of Arab Chambers, for this honorary and professional honor, is the result of His Excellency's efforts to promote responsible practices that have extended for many years. His Excellency contributed to the dissemination and promotion of social responsibility practices through his various positions, including the Union of Arab Chambers, culminating in his supervision of the organization of an Arab conference on the role of social responsibility for the Arab private sector. His Excellency also supported many community and quality initiatives and projects to promote responsible practices and sustainable development provided by the Regional Network for Social Responsibility and the International Federation for Social Responsibility."

She noted, "His Excellency is an international ambassador for social responsibility and an honorary member of the social responsibility experts of the Regional Network for Social Responsibility, and through these honorary positions he presented many forms of responsible and influential scientific and knowledge-giving."

She concluded by saying: "We congratulate His Excellency for this honorary professional tradition, looking forward to this honor being a way to sustain this distinguished community and professional giving."

Qassem Tufayli

The Secretary-General, Dr. Khaled Hanafi, also received, at the headquarters of the Union, the President of the Arab-Chinese



Association for Cooperation and Development, Qassem Tufayli, at the head of a delegation from the Assembly. During the meeting, they discussed cooperation mechanisms between the Union and the Assembly, and ways to strengthen Arab-Chinese relations.

Dr. Khaled Hanafi welcomed the delegation, noting the efforts of the Assembly in terms of opening the horizons of Arab-Chinese economic cooperation. Pointing out that "China and the Arab countries are important to each other, and therefore we as Arab countries must take advantage of the available opportunities in order to raise the level of Arab-Chinese cooperation to broader horizons. Especially since what is happening in China today is a tremendous development in all Chinese provinces, not limited to provinces or areas such as the capital Beijing, Guangzhou, Shanghai, or Shenzhen. Thus, we, as Arab countries, can benefit from this transformation by entering into a strategic partnership with China. As China has moved from the stage of domestic economic development to the stage of external economic expansion through the mega projects it implements within the framework of the Belt and Silk Road Initiative, which are involved in creating great opportunities in the subject of value chains, which is a need more than necessary in this changing world."

He stressed that "to keep pace with the development taking place in China, and for us as Arab countries to be true partners of China, we must first develop a guide map that leads us towards setting a vision and then developing an applicable mechanism." In this area, we need greater openness from the Chinese side to Arab markets, especially since China needs somewhere to recycle its wealth frozen by the United States of America, which is considered enormous, by participating in reconstruction projects in areas of conflict and war."

For his part, Qassem Tufayli stressed "the great role that the private sector can play in maximizing Arab-Chinese economic relations." Pointing out that "there are great and huge possibilities in order to open the way for the private sector from both sides, especially since the ruling party in China encourages the Chinese private sector to establish partnerships with its counterparts abroad, especially the Arab private sector. Therefore, in the face of this reality, it is necessary to take advantage of the available opportunities, which are huge."

He called for "wide participation by the union of Arab chambers and the League of Arab States in conferences and exhibitions organized by China, especially the Second Supply Chain Forum, scheduled to be held from November 4-10. He revealed that the association seeks to launch an "Arab exhibitions office in China", which opens the way for Arab companies to increase their presence in China and establish partnerships and investments in various parts of China and in all vital and strategic sectors.

He concluded: "Agreements should be signed and Arab-Chinese universities should be opened, considering that cultural exchange represents a gateway to raise the level of cooperation between the two sides in various fields and sectors."

Source (Union of Arab Chambers)